ВПР-2025
Английский язык

10 класс
I. Аудирование
Вы услышите диалог. Для каждого вопроса А–Е выберите один правильный вариант ответа

A. Who seems a bit down at the beginning of the conversation?  

1) Emily  

2) Mark  

3) Both  

B. Who is not really into live music?  

1) Emily  

2) Mark  

3) Neither  

C. Who prefers more melodic music?  

1) Emily  

2) Mark  

3) Neither  

D. Who enjoys the energy of the crowd at concerts?  

1) Emily  

2) Mark  

3) Both  

E. Who is feeling hungry during the concert?  
1) Emily  

2) Mark  

3) Neither  

Запишите в таблицу выбранные цифры под соответствующими буквами. 

 Ответ: 
	A 
	B 
	C 
	D 
	E 

	 
	 
	 
	 
	 


II. Чтение
Задание 1.  Установите соответствие между текстами A–E и рубриками 1–6. Используйте каждую рубрику только один раз. В задании одна рубрика лишняя.

1. Everyday family habits

2. The value of open dialogue

3. Resolving disagreements

4. Building stronger connections

5. Support during difficult times

6. Navigating miscommunication

A. Family support is crucial during tough times. When someone in the family faces a challenge, we all come together to help. Whether it’s offering advice or just being there to listen, knowing we have each other’s backs makes a big difference. This support helps us feel loved and valued, especially when life gets difficult.

B. Good communication is essential in any relationship. In our family, we encourage each other to express our feelings and thoughts. When we talk openly, it helps us understand one another better and prevents misunderstandings. We also make sure to listen carefully when someone is speaking, which strengthens our bond.

C. Conflicts can happen in any family or friendship. When disagreements arise, it’s important to stay calm and listen to each other. We try to find a solution together, which often brings us closer and helps us learn from the situation. By discussing our problems, we can avoid future conflicts and build stronger relationships.

D. In our family, we have daily routines that help us stay organized. Every morning, we have breakfast together before going to school and work. In the evenings, we often sit down for dinner as a family. This time allows us to share our day and connect with each other. These routines help us feel closer and create a sense of belonging.

E. Friends are an important part of our lives. We make time to hang out, whether it’s going to the movies or just chatting at home. These moments strengthen our friendships and create lasting memories. Having fun together helps us support each other through tough times.

Запишите в таблицу выбранные цифры под соответствующими буквами. 

 Ответ: 
	A 
	B 
	C 
	D 
	E 

	
	
	
	
	


Задание 2. Прочитайте текст и заполните пропуски A–E частями предложений, обозначенными цифрами 1–6. Одна из частей в списке 1–6 лишняя. 
The Hermitage Museum

The Hermitage Museum is one of the largest and oldest museums in the world, A_______, Russia. It was founded in 1764 by Empress Catherine the Great in 1764. The museum started with a small collection of paintings and B ______ over the years. Today, it houses over three million works of art, including paintings, sculptures, and decorative arts. The main building of the museum is the Winter Palace, which was the official residence of the Russian emperors. The Hermitage C ______ and is known for its stunning architecture and rich history. Visitors can explore the museum's vast collection, which includes works by famous artists like Rembrandt and Leonardo da Vinci. The museum D ______ tourists from around the world every year. If you plan to visit, make sure to E ______  of the collection to make the most of your time there.

1. attracts millions of  

2. located in St. Petersburg  

3. remains a cultural treasure  

4. expanded significantly  

5. explore the highlights  

6. to appreciate the beauty of the art  
Запишите в таблицу выбранные цифры под соответствующими буквами. 
Ответ: 
	A 
	B 
	C 
	D 
	E 

	 
	 
	 
	 
	 


III. Лексика и грамматика
Задание 1. Прочитайте приведённый ниже текст. Преобразуйте слова, напечатанные заглавными буквами в скобках так, чтобы они грамматически соответствовали содержанию текста. Заполните пропуски полученными словами. 
It was a hot summer day. Tom and his mum were heading to the beach. Tom was only wearing shorts and a pair of sandals on his __________________ (FOOT) but he felt hot anyway. When they came to the beach, they found out that the sea __________________ (NOT BE) calm – powerful waves were breaking on the shore. Mum __________________ (STOP) in hesitation. “It’s fine. I can easily swim in these waves,” Tom wanted to demonstrate his swimming skills. But his mother said that they __________________ (STAY) out of the water till the sea calmed down. Sitting close to __________________ (THEY) was a boy about Tom’s age. He was alone because his parents __________________ (LEAVE) to buy some sandwiches. He came over and said his name was Gary. His shoulders __________________ (COVER) with protective suntan lotion, but they looked red anyway. “It’s getting __________________ (HOT) every minute,” said Gary. “How about a swim?” “No way,” Tom’s mother was definitely against the idea and Tom had to obey. “As you like,” Gary said and headed to the water. The __________________ (THREE) wave hit him hard and he lost his balance. Everything was happening very fast – Gary fell down and went under the water. Fortunately, Tom and his mother were close enough to get him out in time.
Задание 2.  Прочитайте текст и вставьте вместо каждого пропуска, обозначенного цифрами 1-6, подходящее слово, выбрав его из списка. Каждое из этих слов может быть использовано только один раз. Два слова в списке  лишние. 
landmarks, beauty, visited, rich, importance, captured, traditionally, historic
Kazan Kremlin
The Kazan Kremlin is a _______________(1) complex located in the heart of Kazan, the capital of Tatarstan. It was founded in the year 1005 and serves as a symbol of the city’s rich history. The Kremlin is known for its magnificent architectural _______________(2), including the famous Kul Sharif Mosque and the Orthodox Cathedral of Peter and Paul.

The Kremlin has _______________(3) been recognized as an important center for the Tatar people and has hosted various cultural events. Locals and tourists love to stroll through its picturesque streets and enjoy the _______________(4) of the historic buildings.

In 1552, the Kazan Kremlin was _______________(5) by Russian forces, and since then, it has become a significant part of Russian history. In 2000, the Kremlin was included in the UNESCO World Heritage list, which highlights its importance as a cultural and historical site.

The Kazan Kremlin remains one of the most visited tourist attractions in Russia, attracting thousands of visitors each year. Here, you can not only learn about the region's _______________(6) history but also explore the unique Tatar culture and traditions.
IV. Письмо
You have received an email message from your English-speaking pen-friend  Sam:

From: Sam@mail.uk  

To: Russian_friend@mail.ru  

Subject: Family Life

…My family has a tradition of gathering every Sunday for dinner. Do you have any family traditions? What do you usually do together? I recently read a book about a character named Anna. She is described as having long brown hair and a kind heart. Have you read any interesting books about family life or characters that you admire? By the way, my sister is learning to cook new recipes…
Write a letter to Sam.

In your letter:

– answer his questions;

– ask 2 questions about his sister’s new recipes.

Write 100–130 words.

Remember the rules of letter writing. 
________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

Ответы:
I. Аудирование (5 баллов)
	A 
	B 
	C 
	D 
	E 

	 2
	2 
	2 
	 1
	2 


II. Чтение (10 баллов)

Задание 1. 
	A 
	B 
	C 
	D 
	E 

	5
	2
	3
	1
	4


Задание 2.
	A 
	B 
	C 
	D 
	E 

	2 
	4 
	3 
	1 
	5 


III. Лексика и грамматика  (10 баллов)
Задание 1. 
FEET, WAS NOT, STOPPED, WOULD STAY, THEM, HAD LEFT, WERE COVERED, HOTTER, THIRD 
Задание 2.
1  historic, 2 landmarks, 3 traditionally, 4 beauty, 5 captured, 6 rich
IV. Письмо  (10 баллов)
Критерии оценивания выполнения задания  «Электронное письмо» 
	Баллы
	Решение коммуникативной задачи 
	Организация текста 

	
	К1
	К2

	3
	Задание выполнено полностью: содержание отражает все аспекты, указанные в задании: даны полные и точные ответы на 3 вопроса; стилевое оформление речи выбрано правильно с учётом цели высказывания и адресата (обращение, завершающая фраза и подпись); соблюдены принятые в языке нормы вежливости (благодарность за полученное письмо или/и выражение положительных эмоций от его получения, надежда на последующие контакты). Допускается 1 неполный или неточный аспект  
	

	2
	Задание выполнено в основном: 1 аспект не раскрыт  ИЛИ 2–3 аспекта раскрыты неполно или неточно
	Текст логично выстроен и верно разделён на абзацы; правильно использованы средства логической связи; структурное оформление текста соответствует нормам письменного этикета, принятым в стране изучаемого языка. Допускается 1 ошибка в организации текста

	1
	Задание выполнено частично: все случаи, не указанные в оценивании на 3, 2 и 0 баллов 
	Имеются 2–3 ошибки в организации текста   

	0
	Задание не выполнено: 3 и более аспекта не раскрыты ИЛИ все 5 аспектов раскрыты неполно или неточно
	Имеются 4 и более ошибки в организации текста 

	Баллы
	Лексико-грамматическое оформление текста 
	Орфография и пунктуация 

	
	К3
	К4

	3
	Используемый словарный запас и грамматические структуры соответствуют уровню сложности задания, допускается 1 лексико-грамматическая ошибка  
	

	2
	Используемый словарный запас и грамматические структуры не полностью соответствуют уровню сложности задания, имеются 2–3 лексикограмматические ошибки
	Орфографические и пунктуационные ошибки практически отсутствуют, имеются 2 ошибки 

	1
	Использованный словарный запас и грамматические структуры частично соответствуют уровню сложности задания, имеются 4 лексико-грамматические ошибки 
	В тексте имеются 3–4 орфографические и пунктуационные ошибки 

	0
	Использованный словарный запас и грамматические структуры не соответствуют уровню сложности задания, имеются 5 и более лексико-грамматических ошибок
	В тексте имеются многочисленные орфографические и пунктуационные ошибки (5 и более ошибок)  


Дополнительная схема оценивания задания «Электронное письмо»

	Объём высказывания соответствует поставленной задаче: 90–132 слова
	

	1. Решение коммуникативной задачи (Содержание) 


	Аспект 1. Ответ на вопрос 1 дан
	

	
	Аспект 2. Ответ на вопрос 2 дан
	

	
	Аспект 3. Ответ на вопрос 3 дан
	

	
	Аспект 4. Нормы вежливости соблюдены: благодарность за полученное письмо или/и выражение положительных эмоций от его получения, надежда на последующие контакты
	

	
	Аспект 5. Стилевое оформление выбрано правильно: обращение, завершающая фраза, подпись автора (только имя) в соответствии с неофициальным стилем
	

	
	ИТОГОВЫЙ БАЛЛ (максимальный балл – 3)
	

	2. Организация
	Логичность
	

	
	Деление на абзацы
	

	
	Средства логической связи
	

	
	Обращение на отдельной строке
	

	
	Завершающая фраза на отдельной строке
	

	
	Подпись на отдельной строке
	

	
	ИТОГОВЫЙ БАЛЛ (максимальный балл – 2)
	

	3. Лексико-грамматическое оформление (максимальный балл – 3)
	

	4. Орфография и пунктуация (максимальный балл – 2)
	

	Итого: 10 баллов
	


· 1. Выполнение задания “Электронное письмо” оценивается по критериям К1–К4 (максимальное количество баллов – 10). 2. При получении учеником 0 баллов по критерию «Решение коммуникативной задачи» ответ на задание “Письмо» по всем критериям оценивается 0 баллов. 3. Если объём письма менее 90 слов, то ответ на задание оценивается 0 баллов по всем критериям. Если объём более 132 слов, то проверке подлежат только 120 слов, т.е. та часть электронного письма, которая соответствует требуемому объёму. 4. При определении соответствия объёма представленной работы требованиям считаются все слова, с первого слова по последнее, включая вспомогательные глаголы, предлоги, артикли, частицы. В электронном письме обращение и подпись также подлежат подсчёту. При этом:

 − стяжённые (краткие) формы (например, I’ve, it’s, doesn’t, wasn’t) считаются как одно слово; 

− числительные, выраженные цифрами (например, 5, 29, 2010, 123 204), считаются как одно слово; 

− числительные, выраженные словами, считаются как слова; − сложные слова, написанные через дефис (например, pop-singer, English-speaking, thirty-two) считаются как одно слово; 

− сокращения (например, UK, e-mail, TV) считаются как одно слово

Шкала перевода баллов в оценку

	Баллы
	Оценка

	1-15 баллов
	Оценка «2»

	16-22 баллов
	Оценка «3»

	23-29 баллов
	Оценка «4»

	30-35 баллов
	Оценка «5»


